


MC. Un dels records més emotius 
que tinc de tu és del dia 26 de 
febrer de 1976, en plena vaga gene
ral, quan amb les pistes munici
pals d’atletisme plenes de gom a 
gom de vaguistes, esperaves tot 
sol, davant l’Ajuntament, noticies 
dels detinguts. No passava gaire- 
bé ningù. Ens vam asseure tots 
dos en un banc, i enmig de llargs 
silencis, vam esperar el desenilaç. 
Creus que aquella vaga, en la quai 
per primera vegada obrers i patrons 
van coincidir en més d’un aspec- 
te, marca l’inici del Sabadell post
franquista?
AF. Probablement. Sabadell, ja tenia 
una tradició democràtica important i 
havia jugat un paper bastant notable 
dins del coMectiu minoritari que era la 
oposició antifranquista. La vaga gene
ral va ser una de les primeres expres
sions publiques, un cop mort Franco, 
que la poblado volia unes altres regles 
de joc. És a dir, que la cotilla que sig
nificava el régim no responia ja a les 
necessitats diverses dels diferents 
sectors de la ciutat. La prova és que 
un cop produit el canvi politic, 
Sabadell s’hi va adaptar ràpidament 
i va demostrar, més que altres ciutats 
del pais, una vocació europea que pot- 
ser ja ens venia a través de les expor- 
tacions i les vendes de teixits pel món 
i que d’alguna manera va fer palés 
que la situado anterior era una situa- 
ció que no ens anava bé. Si, la vaga 
del 76 és un punt important dins la 
historia de Sabadell i va ser l’inici del 
seu desplegament democratic. Aixi 
també ho entén l’historiador Andreu 
Castells en fer acabar el seu treball 
Sabadell. Informe de l ’oposicló préci
sément amb la vaga general.
MC. Recordo també l’endemá del 
tres d’abril de 1979, dia que vas 
guanyar les eleccions. Abans de 
res vas passar per les seus de tots 
el partits i et vas oferir com a nou 
alcalde. Amb poc éxit, per cert. 
Realment en aquell primer moment, 
vas tenir la idea de fer un govern 
ampli, de concentració ciutadana? 
AF. Mira, al 79 hi havia una cir- 
cumstáncia excepcional. Era la pri
mera ocasió en qué podíem exerci- 
tar una pila de coses que la major 
part de nosaltres no havíem pogut fer 
mai: ser una societat normal, una 
societat moderna, occidental. Però 
érem també una societat encara 
estranya, perqué arribàvem a les lli- 
bertats sense una tradició democrá-
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tica. No n’hi havia en els partits, per
qué les condicions de la clandestini- 
tat havien fet gairebé impossible un 
funcionament democrátic. Per tant, 
és a partir del 79 que vam començar 
a aprendre qué significava de veritat 
la democracia. Al llarg d’aquests vint 
anys hem après moites coses, no 
totes, però sí moites. Sí, és cert, vaig 
tenir poc éxit en el meu oferiment com 
alcalde, però és que aleshores enca
ra pesaven molt les qüestions perso
nals. Ara,en política, hem après a con
templar-nos com adversaris. En aquell 
moment encara es parlava d’enemics 
i fins i tot hi havia gent que tenia por 
del résultat de les eleccions. No, no 
vaig tenir la idea de fer un govern de 
concentració ciutadana, hauria estât 
fora del context, però si que des del 
primer moment em vaig proposar ser 
l’alcalde de tots. Evidentment el 79 
es van haver de prendre decisions 
complicados. Per exemple, aquí no 
hi havia una tradició de pagar impos
tes i una de les primeres alcaldades 
que vaig fer va ser agafar una pissar- 
ra, apuntar-hi els vint deutors princi
pals i posar-la al mig de la plaça, i 
quan algù venia i pagava, sortia algù 
amb un guix i el tatxava. A partir d’a- 
leshores ja es va veure que s’havien 
de pagar els impostes. Perqué en tot 
cas la discussió era una altra: si les 
contrapartides que es rebien dels 
impostos eren suficiente o insuficiente. 
Aquesta será l’eterna discussió, però 
en una societat moderna i civilitzada 
els tributs s’han de pagar.
MC. Sempre s’ha dit que, en els ini- 
cis, quan encara hi havia molta por 
en les institucions economiques 
de la ciutat envers el que podrien 
fer aquells comunistes que havien 
guanyat les eleccions, es va pro- 
duir entre els poders fáctics d’a- 
leshores i tu, d’una manera molt

personal, un pacte, mai confirmât 
ni desmentit, però que fins i tot té 
un nom: el Pacte de Sant Roc. 
Potser seria el moment d’aclarir 
aquest punt de la nostra petita 
història.
AF. Fli va haver una circumstància 
que fins ara mai he explicat pùblica- 
ment. Un cop presa la possessió, l’en- 
demà, s’esperava que les entitats em 
truquessin. I només se’n va produir 
una de trucada: la del Joan Oliu, del 
Banc de Sabadell. Em va felicitar i 
em va dir que el Conseil d’Adminis- 
tració volia venir a saludar-me com a 
nou alcalde. I aixi ho van fer. En aque
lla entrevista, en Joan Oliu em va dir 
el següent: “ Ets alcalde per votació 
popular i per tant ets el nostre alcal
de. Nosaltres només volem ser el Banc 
de la ciutat i de l’Ajuntament. Si tu 
volguessis fer de banc probablement 
t’equivocaries; si nosaltres volgués- 
sim fer d’alcalde segur que ens equi- 
vocariem. Per tant el més lògic és que 
vosaltres feu d’Ajuntament i que nosal
tres fem de banc.” Li vaig respondre 
que, efectivament, ens equivocariem 
si voliem fer els papers que no ens 
pertocaven. Ens vam mirar i vam dir: 
d’acord. El Banc de Sabadell mai ha 
intervingut en política local i jo sem
pre he dit que estava orgullos de ser 
alcalde d’una ciutat que, malgrat no 
ser capital de provincia, té dues 
importants institucions financeras 
pròpies. Al cap de dues o tres hores 
un munt d’entitats va començar a tru
car demanant entrevista amb el nou
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alcalde. Jo no sé si aixô és un pacte. 
Jo no el vaig percebre corn a tal sinô 
simplement corn un exercici de sen
tit comü que els anys han demostrat 
molt positiu.
MC. El fet és que vint anys de 
govern municipal son molts anys. 
I que sens dubte hi ha un Sabadell 
abans i un Sabadell després d’An- 
toni Farrés. Quins han estât els 
eixos principals del teu programs, 
què penses tu que és el més impor
tant en la gestiô d’una ciutat corn 
Sabadell?
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AF. Reaiment vint anys son molts. 
Fins i tot he atrapat l’alcalde Marcet, 
i a vegades aixô em sembla parado
xal. Mira, fer balanç de vint anys és difí
cil i sobretot necessita d’una certa 
perspectiva histórica. El que fonamen- 
talment he intentât és normalitzar la 
vida ciutadana. La primera qüestió 
era aconseguir una ciutat més igua
litaria. Que qualsevoi persona, amb 
independència de la llengua, la renda 
i el Hoc on visqués, tingués accès a un 
nivell semblant de serveis pùbiics. Per 
això vam començar per urbanitzar els 
barris, per intentar fer una ciutat del 
que era una juxtaposició on la gent 
es considerava de Ca n’ Oriac, de 
Can Puiggener, dels Merinais, del 
Centre o de Grècia quan es tractava 
que tothom es sentís sabadellenc. La 
segona qüestió era tenir escoles sufi- 
cients i un bon instrument d’hospita- 
lització i d’assistència sanitària. El ter
cer tema era intentar modernitzar la 
ciutat i projectar-la sobre el territori 
que l’envolta. Això és el que hem vol- 
gut fer amb l’operació de l’Eix Macia, 
que penso que ha estât mal entesa 
per alguns sectors que Than vist com 
una competència comercial, quan pre- 
cisament és el contrari. En el moment 
en qué les grans superficies comer
ciáis es situaven sobre descampats i 
desestructuraven el territori, calia fer 
un nudi potent de serveis que moder- 
nitzés la ciutat i ens permetés avançar 
cap a una regió metropolitana multi
polar, en la qual Sabadell no fos una 
corona de Barcelona, sino una de les 
segones ciutats que, utilitzant l’ex- 
pressió tèxtil de la trama i l’ordit, for
men el teixit que acuii més de la mei- 
tat de la poblado de Catalunya. I 
finalment -és l’etapa en qué ara estem- 
, posar al dia el centre de la ciutat i 
obrir-nos cap a la revolució que sig
nifiquen les noves tecnologies de la 
informado i de la comunicado.
Jo diria que aquests són els tres o 
quatre grans eixos, intentad albora 
trampejar els problèmes d’idioma i 
aconseguir que tots els nostres nois 
i noies coneguessin les dues llengües

i assolissin uns nivells de convivéncia 
importad. Sí, realment vint anys són 
molts. I ara ja em pesen. Per això he 
decidit no continuar. Per això i per un 
veil conseil que em va donar el pre
sident Tarradellas: “ Alcalde, marxeu 
deis llocs abans no us en facin fora ”. 
MC. Hi ha alguna part de tot aquest 
programa que no hagis pogut desen- 
volupar al teu gust? En quin aspeó
te de la teva actuació durad aquests 
vint anys et sents més decebut? 
AF. Sobretot el que és segur és que 
he cornés errors. Qui pensi que no 
s’equivoca, es torna a equivocar. A 
més, en un Hoc on s’han de prendre 
tantes decisions, lògicament, ni que 
sigui per càlcul de probabilitats, 
t’equivoques.
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Decepcione? Sí. Quan coses que 
m’han semblât importants no han 
estât valorades com jo em pensava. 
Això produeix una sensació de des
concert, però suposo que deu pas
sar en totes les feines. Del que estic 
content és que en general a Catalunya 
se m’associa a la fundó d’alcalde, 
diria que soc un dels alcaldes per 
antonomàsia i d’altra banda m’agra- 
da tenir una certa fama de ser aquell 
que sempre que pot escombra cap 
a casa, vull dir que no solament se’m 
veu com a alcalde sino com a alcal
de de Sabadell. Mai estaré prou agraït 
ais conciutadans i conciutadanes per 
haver-me donat l’oportunitat de repre
sentar a la ciutat durant tants anys i 
donar solució a alguns deis seus pro
blèmes. Molt probablement aquest 
période de la meva vida haurà estât

el més important. Dificilment després 
de tants anys de ser alcalde de la meva 
ciutat faré una altra cosa que m’im
porti tant. Sovint recordo aquells versos 
que diuen: “Qh ciutat meva que la vida 
em prens i ets més meva i menys meva 
cada dia”. Aquesta idea m’ha marcat al 
llarg de la meva actuació.
MC. Personalment penso que allò 
que delà el programa del PSUC, 
que la cultura és un fenomen que 
neix en la societat civil i que les 
administracions només s’han d’es- 
forçar a recolzar-lo al màxim, no 
s’ha complert. Les entitats cultu
ráis no n’estan pas gaire satisfe- 
tes. I crée que l’Ajuntament ha estât 
més aviat intervencionista, sola- 
pant moites vegades les activitats 
privades en comptes de potenciar
les. Quines dificultats has tingut 
en la política cultural?
AF. El mon de la cultura és complicat. 
A mi de vegades em recorda el de la 
política; hi ha travetes, ganivetades... 
és un mon complex. Em penso que 
no comparteixo el teu diagnòstic entre 
altres coses perqué és difícil fer-ho 
quan un mateix hi està implicat.
De totes maneres durant aquests anys 
la ciutat ha estât prou dinàmica. I, per 
altra banda, quan parlem de cultura, 
a qui ens referim? Als productors, als 
espectadors, als consumidors de la 
cultura? Depèn de corn es vegi. I els 
recursos que s’hi han esmerçat són 
prou importants. No sé si hem estât 
intervencionistes o no. Però deixa’m 
fer una pregunta: Les entitats cultu
ráis durant aquest anys no han pas
sât també una crisi d’identitat i d’a- 
daptació, fins i tot associativa? Són 
prou liders o representatives ? Quin 
és el paper de la cultura popular? 
MC. Jo diria que les critiques no 
fan referència a la politica pública 
cultural -vull dir Museus, cultura 
als barris- on s’han assolit fites 
importants. Més aviat a la relació de 
les entitats privades amb l’Ajun- 
tament, a la politica de subven
ciona, a la falta d’unitat de criteria 
durant aquests anys.
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AF. Mira, continuo pensant que hi ha 
hagut una crisi associativa important, 
que hi ha moites entitats que no són 
fortes i que depenen massa dels 
ajuts. I això no és bo, perqué les fa 
dèbils i subsidiaries de I’Ajuntament, 
de la Generalität... Probablement això 
és una de les coses que s’haurà de 
debatre en el futur, però no ho sé del 
cert. Sí que és veritat que per la regi
doría de cultura hi han passât més 
responsables que per altres departa- 
mente. Potser això podría ser una 
explicado.
MC. Estás arribant al final del teu 
mandat. Un mandat llarg en el qual 
has tingut molts coMaboradors. 
Has sentit sovint la soledat del 
corredor de fons? Era inevitable 
que algunes de les millors perso
nes que has tingut al teu voltant 
abandonessin, moites d’elles amb 
recança? Per qué no t’ha estât pos
sible arribar a les pròximes elec- 
cions amb un successor ciar i ben 
definit?
AF. A mi se m’atribueixen éxits i mérits 
que no són meus, però també passa 
amb els fracasses, perqué jo simbo- 
litzo el treball conjunt. Fli ha hagut 
grans persones que han passât per l’a- 
juntament, tant en el govern com en 
l’oposició, i també d’altres que no ho 
han estât tant. En tot cas, quan a mi 
em pregunten qué he fet en aquests 
vint anys, sempre die que equilibris i 
vendre motos, en un llenguatge 
col loquial. Hi ha molta gent que ha dit 
d’estar disposada a donar una época 
de la seva vida per servir a la coMec- 
tivitat, però que també s’ha intéres
sât per altres coses. Per tant, molts 
relleus han estât fruit no de discus
sions sino de la nécessitât. Fa poc 
que he llegit un article sobre la crisi 
generalitzada dels alcaldes france
ses, un 45% manifesta la seva volun- 
tat de no continuar. Es queixen del 
poc poder que tenen eis ajuntaments, 
i també que tots plegats som l’ase 
dels cops i que la nostra tasca és 
pràcticament incompatible amb una 
vida professional i familiar. Penso que 
això ha estât la causa de molts dels

relleus que s’han produit al llarg d’a- 
quests anys. No tinc la sensació que 
hi hagi hagut grans conflictes entre 
nosaltres, de fet no hi han sigut, però 
la veritat és que era lògic anar réno
vant. Jo personalment seria partida- 
ri de limitaciô del nombre de mandats. 
Pel que fa al meu relleu, ho he médi
tât molt. Podria haver fet una mala 
passada, no dir res i ara, a finals de 
l’any noranta-vuit, dir de cop i volta 
que no em torno a presentar i agafar 
a tothom per sorpresa a excepció 
dels meus, que ja haurien pogut pre
parar un substitut, o fer com a altres 
ciutats, on l’alcalde dimiteix i nomena 
un successor com si això fos una 
monarquia. A mi em va semblar més 
honest dir-ho amb molt temps i sense 
intéressés de partit, per a qué el con
junt d’organismes de la ciutat pogués 
generar els recanvi que fos capaç i 
per a qué després eIs ciutadans deci- 
dissin de manera Iliure quina és la 
persona que creuen més adequada. 
I això penso que també és bo pel pro
per alcalde, perqué és necessari que 
sigui una persona que s’ho hagi gua- 
nyat ell/ella a pois i que mai ningù 
pugui retreure-li que és alcalde per
qué aigú va nomenar-lo com el seu 
hereu. Jo crec que necessitem un 
alcalde o alcaldessa amb personali- 
tat pròpia. Penso que he fet el que 
honradament havia de fer. He de 
reconéixer en aquest moment que 
estic cansat, perqué són molts anys. 
Amb la meva renùncia s’acaba una 
etapa que va començar amb la tran- 
sició democràtica. Ara ja som un país 
i una ciutat normal, i crec que s’ha 
d’escriure un capítol diferent.
MC. Deixa’m acabar amb una pre
gunta molt personal. Estás préparât 
per aquesta jubilació política que 
se’t presenta? Quins plans tens? 
Podria la ciutat, en el futur, aprofi- 
tar encara la teva experièneia?
AF. No ho sé. Efectivament estic en 
un moment délicat. Soc una persona 
que viu al dia i per tant ni pue ni vull 
permetre’m agafar un any sabàtic que 
probablement em convindria, perqué 
em sento espremut corn una espon-
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ja i per tant necessitarla un cert temps 
per a reaccionar i reciclar-me. No em 
plantejo la continuitat en l’àmbit poli
tic, veig difícil tornar a fer d’advocat, 
perqué després de vint anys és molt 
complicat fer un reciclatge professio
nal. Estic en Tintent de buscar aquell 
tipus d’activitat en qué pugui aprofitar 
Texperiéneia adquirida i que pugui fer
me fácil el tornar a ser un més de la 
colla. Crec que no em costará, enca
ra que molts em diuen que em serà 
difícil tornar a ser un ciutadà normal 
i corrent. Espero que no. Penso que 
ser alcalde no és una categoria sinó 
una fundó i que un cop acabada la 
fundó la persona és la mateixa. 
Després de vint anys de ser el repré
sentant de la meva ciutat, segur que 
la meva vida no és igual, però aspiro 
a, com diu Pere Quart, continuar sent 
un home de Sabadell, una persona 
d’estar per casa. El que també tinc 
molt ciar és un altre conseil de 
Tarradellas, que em va dir: “Alcalde, 
i quan pleguis, a callar.” Per tant, sí que 
m’hauré de mossegar més d’una 
vegada la llengua, i això és una obli- 
gació important per part meva, no sols 
pel conseil de Tarradellas, sino també 
per l’exemple dels dos altres exal
caldes vius, que durant aquests anys 
mai han opinât públicament sobre polí
tica local, i en aquest sentit han ajudat 
a la fundó, i vull aprofitar aquesta oca- 
sió per agrair-los-ho públicament. 
MC. Estic segur que ho aconse
guirás. I en qualsevol cas, penso 
que els ciutadans de Sabadell reco- 
neixeran el teu esforç, la teva dedi
cado i la teva honestedat. ^
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